
از شهادت فرمانده ارشد حزب ا... تا حملات 
موشکی به اسرائیل

کاهش امیدها برای آتش بس در لبنان
تحولات میدانی در جنگ لبنان با رژیم صهیونیستی 
در شرایطی ادامه دارد که نتانیاهو، نخست  وزیر اسرائیل 
گفته حملات این کشور علیه حزب ا... لبنان با قدرت تمام 
ادامه خواهد داشت؛ هشداری که امیدها برای عملی شدن 
پیشنهاد آتش بس ارائه شده از سوی مقامات آمریکایی و 
اروپایی را کمرنگ کرده است. در جریان دور جدید تشدید 
کنان  تنش ها میان اسرائیل و حزب ا...، ده ها هزار نفر از سا
اسرائیل و لبنان که در نزدیکی مرزهای این دو کشور زندگی 
می کنند، مجبور به ترک خانه هایشان و تن  به آوارگی شدند. 
نتانیاهو این سخنان را هنگام ورود به نیویورک برای شرکت 
که  کرد  در مجمع عمومی سازمان ملل و در حالی بیان 
مقامات آمریکایی و اروپایی فشار زیادی بر دوطرف این 
درگیری وارد کردند تا پیشنهاد توقف ۲۱ روزه درگیری را 
کی از آن است که در پی این  بپذیرند. آخرین گزارش ها حا
درگیری ها حدود ۷۰۰ نفر این هفته در لبنان کشته شدند. 
اسرائیل در جریان این حملات، قدرت نظامی حزب ا... را 
هدف قرار داده و رهبران اسرائیل می گویند که مصمم به 
توقف حملات فرامرزی هستند که این گروه در پی حمله ۷ 
کتبر حماس به جنوب اسرائیل آغاز کرده است. در همین  ا
راستا  دفتر نخست  وزیری اسرائیل نیز پس از این سخنان 
که  مقامات اسرائیل و  کرد  نتانیاهو، در بیانیه ای اعلام 
ایالات متحده برای بحث در مورد پیشنهاد آتش بس دیدار 

کردند و در روزهای آینده به گفت وگوها ادامه خواهند داد.
شهادت فرمانده ارشد حزب ا...

کی از آن است که در یکی از آخرین  خبرها از لبنان حا
حملات هوایی اسرائیل، یکی از فرماندهان ارشد پهپادهای 
بیروت  حومه  در  سرور  حسین  محمد  نام  به  حزب  ا... 
شهید شده است. خبر شهادت او ابتدا از سوی ارتش رژیم 
صهیونیستی اعلام و سپس توسط حزب ا... تایید شد.  
اسرائیل این هفته چند بار به به منطقه ضاحیه در حومه 
جنوبی بیروت که عمدتا شیعه نشین است و حزب ا... در آنجا 
حضور پررنگی دارد، حمله کرده که حملات ارتش این کشور 
به بیروت نیز منجر به شهادت چند تن از فرماندهان ارشد 
حزب ا... شده است. این در حالی است که در پی حمله 
موشکی انصارا... یمن به مناطق اشغالی آژیر خطر در سراسر 
منطقه پرجمعیت مرکزی اسرائیل، از جمله کلانشهر ساحلی 
تل آویو به صدا درآمد.  یک موشک دیگر نیز از یمن حدود دو 

هفته پیش در مرکز اسرائیل فرود آمده بود.
هشدار نخست وزیر لبنان

رژیم صهیونیستی اخیرا از احتمال حمله زمینی به لبنان 
برای بیرون راندن حزب  ا... از مناطق مرزی سخن گفته  و 
هزاران نیرو را برای آماده سازی به مناطق شمالی منتقل 
کرده است. در این میان، وزیر خارجه لبنان خواستار 
داد  هشدار  و  شد  جبهه ها«  همه  »در  فوری  آتش بس 
کشورش »صلح و امنیت  که ادامه خشونت در مرزهای 
عبدا...  کرد.  خواهد  نابود  را  منطقه ای«  و  بین المللی 
که در مجمع عمومی سازمان ملل سخنرانی  بوحبیب 
می کرد، »تخریب سیستماتیک روستاهای مرزی لبنان« 
توسط اسرائیل را محکوم کرد و افزود: »بحران لبنان کل 
خاورمیانه را تهدید می کند. ما امروز درخواست خود برای 
آتش بس در همه جبهه ها را تکرار می کنیم.« او گفت: لبنان 
از تلاش های ایالات متحده و فرانسه برای حرکت فوری به 
ج شود،  سمت آتش بس قبل از اینکه اوضاع از کنترل خار
کید کرده است که حملات  استقبال می کند. حزب ا... اما تا
خود را تنها در صورتی متوقف می کند که در غزه آتش بس 
برقرار شود، جایی که اسرائیل نزدیک به یکسال است که با 

حماس می جنگد.
 فشارها در داخل کابینه نتانیاهو

در حالی که لوید آستین، وزیر دفاع آمریکا پس از گفت وگو 
با همتایان بریتانیایی و استرالیایی خود در لندن هشدار داد 
که »یک جنگ تمام عیار دیگر می تواند هم برای اسرائیل و 
کی  هم برای لبنان ویرانگر باشد«، اخبار از داخل اسرائیل حا
از آن است که متحدان راست افراطی نتانیاهو در دولت 
کنونی، همچنان با پیشنهاد آتش بس مخالفند. ایتمار بن 
، وزیر امنیت ملی و رئیس حزب »قدرت یهود« هشدار  گویر
داد که در صورت امضای توافق آتش بس موقت با حزب ا...، 
همکاری خود را با دولت اسرائیل به حالت تعلیق در می آورد 
و در صورت توافق دائمی نیز بطور کامل از دولت کنار می رود. 
کثریت پارلمانی  ج شود، نتانیاهو ا گر بن گویر از ائتلاف خار ا
خود را از دست خواهد داد و به این ترتیب ممکن است که 
دولتش سقوط کند. با این وجود مخالفان دولت او گفته اند 

که از توافق آتش بس حمایت خواهند کرد.
 حمله موشکی حزب ا...

منابع خبری از موج جدید حملات موشکی حزب ا... 
لبنان به شمال فلسطین اشغالی خبر دادند. شبکه الجزیره 
اعلام کرد که حزب  ا... لبنان در حمله موشکی شدیدی، شهر 
بندری حیفا را هدف قرار داد. حزب ا... لبنان نیز در بیانیه ای 
اعلام کرد: در حمایت از ملت فلسطین در نوار غزه و مقاومت 
کشتار غیرنظامیان  دلیرانه آنها و همچنین در پاسخ به 
کریات آتا«  در لبنان با ده ها موشک »فادی۱« شهرک »
در حیفا را هدف قرار دادیم. حزب ا... همچنین خبر داد: 
مجاهدان مقاومت اسلامی لبنان در حمایت از ملت ثابت 
قدم فلسطین در نوار غزه و مقاومت دلیرانه و شرافتمندانه 
آنها و دفاع از لبنان و ملت آن و در پاسخ به تهاجم وحشیانه 
اسرائیل به شهرها، روستاها و غیرنظامیان، روز جمعه ۲۷ 
سپتامبر ۲۰۲۴، شهر اشغالی »طبریه« را با موشک هدف 
قرار دادند. ارتش رژیم صهیونیستی نیز تایید کرد که بیش 
از ۱۰ موشک توسط حزب ا... به سمت حیفا شلیک شده 
است. برخی منابع صهیونیستی نیز از اصابت ۲ موشک به 
بندر حیفا خبر دادند. طبق این گزارش، یک موشک نیز 
به منطقه »الکریوت« در نزدیکی حیفا اصابت کرده است. 
ارتش رژیم صهیونیستی مدعی شده یکی از موشک ها به 
دریا اصابت کرده است و ترکش های موشک رهگیر نیز در 
حیفا سقوط کرده اند. برخی منابع نیز از زخمی شدن چند 
صهیونیست در این حمله خبر داده اند. همزمان رئیس 
اداره محلی »عکا« در مجاورت حیفا نیز گفت: وضعیت شهر 

بسیار دشوار بوده و عکا تقریبا خالی از سکنه شده است.

جمهور  روسای  سفر  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان 
کشورمان به نیویورک به جهت حضور و سخنرانی در سازمان 
ملل و همچنین نشست ها و ملاقات های پیرامونی و دیدار 
با اقشار مختلف به ویژه دانشگاهیان همه ساله مورد توجه 
جهانیان قرار داشته و اینکه رئیس جمهور ایران چه پیام یا 
پیشنهادی برای جامعه بین المللی دارد یکی از نکاتی بوده که 
همیشه بسیاری از کشورها را مشتاق به شنیدن مواضع ایران 
در قبال مسائل بین المللی کرده است. هر چند ملاقات ها در 
حاشیه این نشست با سران و مقامات کشورهای مختلف 
نیز در جای خود آورده هایی را در جهت روابط دوجانبه یا 
توافقات بین المللی برای کشورمان داشته است. یکی از این 
مسائل که حداقل از سپتامبر سال ۲۰۱8 که آمریکا از توافق 
کنون یعنی به مدت 6 سال همواره  ج شد تا هسته ای خار
مورد بحث میان ایران و کشورهای اروپایی بوده مساله برجام 
کره کننده چه  است که از همان دولت حسن روحانی تیم مذا
در زمان نشست مجمع عمومی در حاشیه نشست و چه در 
کره با طرفین  زمان های دیگر در وین یا نقاط دیگر به مذا
گر همان زمان نیز شرایط به سمت و  توافق می پرداخت و ا
سوی درستی می رفت شاید در همان اسفند ماه سال 99 
دوباره شاهد احیای برجام بودیم اما اینگونه نشد. در 3 سال 
دولت  شهید رئیسی نیز تلاش ها در این مسیر ادامه یافت، 
اما دستاوردی حاصل نشد. چنانکه چند ماهی است که 
بسیاری از تحلیلگران معتقدند که برجام احیا شدنی نیست 
و ایران باید برای بر داشته شدن تحریم های خود در قالب 
و سازو کار دیگری وارد عمل شود. اما با روی کارآمدن دولت 
پزشکیان و بازگشت معماران برجام به راس دیپلماسی این 
امید می رود که شاید هنوز امیدواری ها در این مسیر ادامه 
پیدا کند. همان طور که خود رئیس جمهور پیش از سفر به 
کره با  نیویورک نیز بارها بر لزوم برداشته شدن تحریم ها و مذا
کید کرده بود و این مهم را به عنوان یک  غربی ها بر سر برجام تا
مساله کلیدی در سازمان ملل و نشست های جانبی نیز مطرح 
کرد. چنانکه مسعود پزشکیان پس از بازگشت از نیویورک در 
این خصوص گفت: »درباره برجام گفت وگو کردیم، با اروپا 
دغدغه ها را بیان کردیم و قرار شد وزرای خارجه این مساله را 
مجدد بررسی کنند.«  سیدعباس عراقچی نیز در همین مسیر 
با همتایان خود و همچنین جوزپ بورل، مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا و همچنین رافائل گروسی؛ مدیرکل آژانس 

کره پرداخت. نکته  بین المللی انرژی اتمی به گفت وگو و مذا
گر ایران مجدانه و پیگیر احیای برجام را دنبال  مهم اینکه ا
نماید به نظر می رسد که اروپایی ها نیز این مساله را پذیرفته 
کرات از سر گرفته می شود. مهم پذیرش موضوع در گام  و مذا
اول است. رافائل گروسی اظهارداشت: »در گذشته توافق 
برجام وجود داشت که فقط اسم آن باقی مانده است. ما باید 
به یک نسخه به روز شده از توافق قبلی یا چیزی متفاوت از 
آن دست یابیم.« هر چند که موضوع متناقض آمریکایی ها 
نیز در جای خود قابل بحث و بررسی است. چنانکه مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در خصوص موضع آمریکایی ها 
کرات بیان  در قبال برجام، احتمال احیای آن و از سرگیری مذا
داشت: »در صورت پیروزی کامالا هریس نامزد حزب دموکرات 
در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا، دولت او برای بازگشت 
به توافق هسته ای با ایران آماده است.« لذا به نظر می رسد که 
می توان علاوه بر رساندن درست پیام ایران به جهانیان مساله 
کرات در راستای احیای برجام را یکی  احتمال از سرگیری مذا
از دستاوردها و ارمغان های سفر رئیس جمهور به نیویورک در 
نظر گرفت. حال باید دید که شرایط برای تحقق این مساله تا 

چه مساعد و فراهم خواهد شد. 

   سوغات  نیویورک
 جدای از عملکردهای سیاسی و دیپلماتیک هیأت ایرانی 
در نیویورک مسائل فرهنگی و تاریخی نیز همواره مورد توجه 
کراتی در جهت بازگردادن  بوده و در این مسیر نیز همه ساله مذا
الواح تاریخی ایران باستان از دوره هخامنشیان و... به کشورمان 
انجام شده که در هر سال تعداد مشخصی از این الواح به کشور 
استراداد شده است. آنطور که رسانه  آورده اند ۱۷9 قطعه 
در نخستین محموله ارسالی در سال ۱3۲۷ به تهران رسید، 
دومین محموله شامل 3۷ هزار قطعه بود که در سال ۱3۲9 به 
ایران بازگردانده شد، محموله سوم شامل 3۰۰ قطعه در سال 
۱383 بعد از پیروزی انقلاب اسلامی به ایران برگشت، اما در 
جریان بازگشت محموله چهارم به ایران مشکلی ایجاد شد و 
یک شکایت جریان استرداد الواح هخامنشی به ایران را تغییر 
داد در این راستا دادگاهی در آمریکا حکم داد آثار تاریخی ایران 
گو نگهداری می شدند،  که به صورت امانت در دانشگاه شیکا
مصادره شوند و غرامت ۷۱ میلیون و ۵۰۰ هزار دلاری قربانیان 
آمریکایی یک انفجار انتحاری در بیت المقدس، از فروش این 

کتیبه ها و اشیاء تاریخی پرداخت شود. اما شرایط اینگونه پیش 
نرفت و به گفته مونسان؛ وزیر وقت میراث فرهنگی و گردشگری 
با تلاش های دولت حسن روحانی جلوی مصادره اموال گرفته 
شد و پس از مکاتبات بسیار در وزارتخانه میراث برای بازگردادند 
این آثار به کشور پیگیری ها نتیجه داد و باب این اتفاق باز شد و 
در نهایت ۱۷8۰ لوح در سال 98 به ایران بازگردانده شد. اما این 
پایان کار نبود و در پنجمین مرحله از استرداد محموله های الواح 
هخامنشی در دولت مرحوم رئیسی و پس از سفر وی به آمریکا 
به گفته ضرغامی وزیر وقت میراث فرهنگی 3۵۰6 لوح تاریخی 
مربوط به دوره هخامنشی در بازگشت رئیس جمهور ازسفر 

آمریکا، به ایران منتقل شد. 

   استرداد ششمین محموله 
اما دور ششم استرداد الواح هخامنشی به کشور با سفر دکتر 
مسعود پزشکیان به نیویورک رقم خورد تا نهمین رئیس جمهور 
نیز در متن این حرکت قرار گیرد و از این جهت برای ایرانیان 
پیام آور شادی باشد. در همین راستا همزمان با بازگشت 
رئیس جمهوری مسعود پزشکیان از نیویورک به ایران، ۱۱۰۰ لوح 
تاریخی متعلق به دوران هخامنشی و داریوش اول، از آمریکا 
به ایران بازگردانده شد. این  لوح ها به خط میخی و به زبان 
عیلامی است. این سوغاتی رئیس جمهور نتیجه رایزنی های 
فشرده وزارت امور خارجه، وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی و معاونت حقوقی رئیس جمهوری با موسسه 
کنون محموله جدیدی  که ا گو است  شرق شناسی شیکا
از آن به ایران بازمی گردد. این الواح اغلب به خط میخی و 
زبان عیلامی و یا آرامی در اشکال و ابعاد مختلف هستند که 
موضوعات آن ها عمدتا در خصوص مدیریت منابع، راه ها، 
روابط اجتماعی، مایحتاج اساسی زندگی، دستمزدها و اقتصاد 
جامعه هخامنشی در زمان داریوش اول است. در اسفند ۱3۱۱ 
شمسی در کاوش های باستان شناسی باروی تخت جمشید 
حدود 3۰ هزار لوح گلی مربوط به دوره هخامنشی به خط 
میخی توسط گروه باستان شناسی موسسه شرق شناسی 
گو کشف شد. در سال ۱3۱۴ شمسی پس از  دانشگاه شیکا
توافق دولت وقت ایران با موسسه شرق شناسی دانشگاه 
گو مقرر شد الواح برای ترجمه و مطالعه محتوای آن به  شیکا
گو به امانت سپرده شود  موسسه شرق شناسی دانشگاه شیکا

که روند استرداد آن هم چنان ادامه دارد. 
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گــــزارش

ذره بین

»آرمان ملی« دستاوردهای دیپلماتیک و فرهنگی رئیس جمهور را بررسی می کند

 سوغات تاریخی نیویورک
گردانده شد    1100 لوح تاریخی هخامنشی به کشور باز

رئیس  شفیعی:  مطهره   - ملی  آرمان 
سازمان انرژی اتمی در حکمی جواد اوجی 
را به عنوان قائم مقام این سازمان منصوب 
کرد. با صدور حکمی از سوی محمد اسلامی، 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی 
اتمی، جواد اوجی وزیر سابق نفت به سمت 
قائم مقام رئیس این سازمان در امور اجرایی 

منصوب شد. 

   اوجی گفت اما نشد
شاید تصور شود وزارت نفت در دولت 
سیزدهم دوران آرامی را پشت سر گذاشته بود 
اما اوجی بی حاشیه نبود. جواد اوجی، وزیر 
نفت ایران در شهریور ۱۴۰۱ در برنامه جهان آرا 
در شبکه افق گفت: »امسال زمستان سختی 
به خصوص  غربی  کشورهای  انتظار  در 
دست  با  اروپایی  دولت های  و  اروپاست 
می کنند.«  ظلم  مردم شان  به  خودشان 
شهریور   ۱۴ در  نیز  ایران  دولتی  روزنامه 
سرمقاله ای با عنوان »زمستان غرب را سر 
عقل خواهد آورد« منتشر کرد. اما در واقعیت 
در اروپا خبری از زمستان سخت نشد و بر 
اساس گزارش ها ذخایر گاز به حد مورد نیاز 
رسید و قیمت گاز نیز روند کاهشی پیدا کرد. 
زمستان ۱۴۰۱، جواد اوجی در ستاد مدیریت 
بحران کشور تنها راه عبور از این بحران کمبود 

گاز را کاهش مصرف خواند. این در حالی 
است که مردم بسیاری از مناطق استان های 
گلستان، مازندران و خراسان رضوی با قطعی 
گاز مداوم روبه رو شده بودند از این رو دیگر 
گازی نمانده بود که در مصرف آن اسراف یا 
صرفه جویی کنند. در این دوره مردم برخی 
از مناطق کلا نشهرها از قطعی چندساعته 

گاز گزارش داده و سخن گفتند. 

   ماجرای لباس گرم اوجی
نکته قابل تامل آنجاست وزیر نفتی که 
گاز برای اروپا  از زمستان سخت و بدون 
خبر داده بود، خودش ۲۱ دی ۱۴۰۱ بیان 
داشت: بارها راه های استفاده بهینه مصرف 
گاز را اعلام کردیم و هشدار دادیم که مردم 
، لباس گرم بپوشند  برای کاهش مصرف گاز
کاهش  را  و یک درجه دمای منزل خود 
دهند. اوجی ادامه داد: خط قرمز ما بحث 
خانگی و از اولویت نخست ماست و از قبل 
هشدار دادیم که مردم رعایت کنند و راه های 
استفاده بهینه مصرف گاز را اعلام کردیم که 
کاهش یک  گرم پوشیدن و  آن یک لباس 
درجه دماست. آقای اوجی افزود: دمای 
گاز مصرفی منزل ما ٢١ درجه است و از لباس 
و  سخت  زمستان  می کنم.  استفاده  گرم 
کمبود گاز سال ۱۴۰۱ خسارات سنگینی به 

صنایع کشور وارد کرد، اما وعده دولت برای 
افزایش تولید گاز، نه تنها به سرانجام نرسیده، 
بلکه اشتباهات پی در پی عملیاتی باعث 
گاز  از دست رفتن بخشی از ظرفیت تولید 

شده است. 

   دوری از پاسخگویی
در تاریخ صنعت نفت می نویسند جواد 
اوجی، تنها وزیری بود که در طول وزارت 
خود بر نفت، حتی حاضر نشد یک نشست 
خبری ساده با خبرنگاران برگزار کند. واهمه 
او از پرسش های تخصصی خبرنگاران موجب 
شد تا وی خود را در موقعیت پاسخگویی قرار 
ندهد و به ارائه آمارها به دولت بسنده کند. 
میزنفت نوشت: گفتنی است وزیر نفت دولت 
سیزدهم، در آمارسازی و دادن گاف یکی از 
عجیب ترین وزرای نفت ایران بود و به همین 
دلیل، اوجی هیچگاه شهامت حضور در بین 

خبرنگاران نفتی را نداشت. 

   نگاهی به رزومه اوجی
ایسنا نوشت: اوجی به عنوان وزیر نفت 
در دولت سیزدهم فعالیت داشت. او پیش 
از این سوابقی همچون معاون وزیر و نیز 
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران را در کارنامه 
خود ثبت کرده است. اوجی در سال ۱3۴۵ 

در شیراز متولد شده است، او تحصیلات 
دانشگاهی خود را در رشته مهندسی نفت 
و در دانشگاه صنعت نفت اهواز به پایان 
رسانده و در حال حاضر از اعضای هیأت 
وی  است.  نفت  صنعت  دانشگاه  امنای 
در سال ۱369 در صنعت نفت استخدام 
کارشناسی اداره مهندسی نفت  و سابقه 
 ، اهواز جنوب  نفت خیز  مناطق  شرکت 
کارشناس ارشد اداره ارزیابی مخازن نفر و 
 ، گاز شرکت مناطق نفت خیز جنوب اهواز
ریاست اداره مهندسی پترو فیزیک شرکت 
نفت مناطق مرکزی ایران، ریاست اداره 
مهندسی نفت شرکت بهره برداری نفت و 
گرس جنوبی، عضویت در هیات مدیره  گاز زا
گرس جنوبی،  شرکت بهره برداری نفت و گاز زا
معاون امور فنی شرکت بهره برداری نفت 
گرس جنوبی، مدیرعاملی شرکت  گاز زا و 
گرس جنوبی در  گاز زا بهره برداری نفت و 
کارنامه او به چشم می خورد. او همچنین در 
سمت معاون وزیر و نیز مدیرعامل شرکت 
ملی گاز ایران نیز فعالیت داشته است. به 
نظر می آید انتخاب اوجی از سوی اسلامی 
گی های اجرایی این  با لحاظ تجربیات و ویژ
مدیر باسابقه و نیز برنامه های سازمان برای 
توسعه نیروگاه های اتمی با چشم انداز تامین 

۲۰ هزار مگاوات برق هسته ای است. 

جواد اوجی در سازمان انرژی اتمی

وزیر جنجالی رئیسی در دولت پزشکیان!
      وزیری بدون نشست خبری در طول وزارت

سد FATF و تحریم 
شکسته می شود؟

»پزشکیان باید در دولت چهاردهم پرونده 
FATF را از حالت مسکوت درآورد و به جریان 
بیندازد« این جمله ای است که طی هفته های 
گذشته، بر سر زبان ها افتاده و روز به روز بیشتر بر 
اهمیت آن افزوده می شود. FATF یا همان گروه 
کثریت کشورهای دنیا به جز  ویژه اقدام مالی که ا
چند کشور انگشت شمار، به آن پیوسته اند و کار 
ویژه آن، رصد دادوستدهای مالی کشورها برای 
جلوگیری از تامین مالی تروریسم، پولشویی 
 FATF کل جرائم مالی است. ماجرای و در 
مانده  باز  زخمِ  یک  مانند  که  سال هاست 
است؛ ایران در سال های پس از برجام برای 
نخستین بار از لیست سیاه خارج شد و به لیست 
کستری رفت تا کره شمالی در لیست سیاه تنها  خا
بماند. اما با نامشخص ماندن تکلیف دو لایحه از 
لوایح چهارقلوی FATF، ایران باز هم به لیست 
سیاه بازگشت. دو لایحه پالرمو )مقابله با جرائم 
سازمان یافته( و کنواسیون  CFT )مقابله با تامین 
مالی تروریسم( پس از تصویب در مجلس دهم از 
سوی شورای نگهبان رد شد و با اصرار مجلس 
بر مصوبه اش، به مجمع تشخیص مصلحت 
کنون  98 تا که از سال های 9۷-  نظام رفت 
همچنان بلاتکلیف مانده است. سید محمد 
صدر، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام که 
موافق تصویب پرونده FATF است، درباره این 
کید کرده است: »فکر می کنم برای  موضوع تا
حل مشکلات کشور حتما این دو پرونده باید 
فعال شوند و به صورت جدی پیگیری شوند. 
منتها چه بسا در برخی موارد FATF  مهم تر 
گر حتی تحریم ها رفع شوند ولی  باشد چرا که ا
FATF حل نشود، مجددا مبادلات بانکی و 
خارجی ما و در واقع ارتباطات اقتصادی خارجی 
همچنان با مشکل مواجه می شود. بنابراین 
فکر می کنم با توجه به اینکه دولت جدید این 
قضایا را می داند، هر دو را پیش می برد و  امیدوار 
هستیم که به سمت حل مشکلات اقتصادی 
کشور حرکت کنیم.« بحث FATF مخالفانی 
میرسلیم،  مصطفی  مانند  دیرینه   و  قدیمی 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز دارد. 
به نظر میرسلیم سازگارنبودن مفاد FATF با 
قانون اساسی و نگاه ایران در مبارزه با استکبار 
و صهیونیستم علت اصلی تصویب نشدن آن در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام است. البته او 
در گفت وگویی که با خبرآنلاین داشته است، به 
مباحث اعتقادی هم اشاره می کند و در نهایت به 
گر سخت باشد باید  این نتیجه می رسد که حتی ا

برابر آمریکا و اسرائیل مقاومت کرد.
 پزشکیان دست به کار می شود 

طی روزهای اخیر اما، سیگنال هایی مبنی 
این پرونده  که  آن هست  اینکه احتمال  بر 
مجددا در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
به جریان افتد و بررسی آن از سر گرفته شود 
که علت این اتفاق هم به  دریافت می شود 
اظهارات مسعود پزشکیان در نخستین نشست 
( برگزار  خبری خود که روز دوشنبه )۲6 شهریور
شد، بر می گردد. پزشکیان در این نشست 
کید کرد: »در رابطه با رفع تحریم ها ما چاره ای  تا
کنیم.  نداریم جز اینکه بحث FATF  را حل 
نامه ای هم به تشخیص مصلحت حتما خواهم 
نوشت، برای اینکه دوباره بحث FATF را به 
جریان بگذارند تا بتوانیم حلش کنیم و باید حل 
کنش های  شود.« این اظهارات رئیس جمهور وا
زیادی را درخصوص موضوع FATF در پیش 
داشت، آنچنان که غلامرضا مصباحی مقدم، 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره 
به  ایران  پیوستن  بررسی  وضعیت  آخرین 
FATF در مجمع و اینکه آیا دولت می تواند در 
این باره تصمیم بگیرد، اظهار داشت: »آقای 
رئیس جمهور در نشست خبری به این موضوع 
اشاره کرد و قرار شد با مجمع تشخیص مصلحت 
نامه نگاری انجام دهند تا بحث FATF  دوباره 
مطرح شود. موضوع FATF در مجمع متوقف 
است و این توقف بررسی ها مربوط به امروز 
نیست.« غلامرضا تاجگردون، رئیس کمیسیون 
برنامه بودجه و محاسبات مجلس نیز گفت: 
پیوستن بهFATF  تسهیل کننده مبادلات بانکی 
ما در عرصه بین المللی است و مشکلات پیش 
روی ما را در این حوزه برطرف می کند. پیوستن 
ما به FATF  باعث می شود تا مبادلات بانکی ما 
با سهولت بیشتری انجام شود و در نتیجه تجار ما 
از این حیث شرایط بهتری را تجربه خواهند کرد. 
مصطفی میرسلیم، دیگر عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و از مخالفان پرونده FATF هم 
با اعتراف بر اینکه پیوستن به گروه مالی اقدام 
مشترک لازم است، بیان کرد: »همه معتقدند که 
نپیوستن به گروه مالی اقدام مشترک خساراتی 
برای ما دارد ولی پیوستن به آن، بدون رفع 
تحریم ها، ضررهای بیشتری دارد و طبیعی است 

که بین بد و بدتر نباید بدتر را برگزید.
با توجه به اظهارات مسعود پزشکیان در 
دوران انتخابات، یکی از مهم ترین انتظاراتی 
که از دولت او می رود، حل و فصل یکسری از 
کرات هسته ای  پرونده های بلاتکلیف، مانند مذا
 FATF پرونده  همچنین  و  تحریم ها  رفع  و 
که انتظار می رفت دولت سیدابراهیم  است 
رئیسی، آنها را به سرانجام برساند. اما اهرمی 
مانند فشار تندرو ها و مخالفت برخی در درون 
دولت سیزدهم، باعث شد تا عملا این پرونده ها 
گذشته مسکوت بمانند و قدمی  در 3 سال 
برای پیشرفت آن برداشته نشود. اما با توجه 
به جمله ای که مسعود پزشکیان در نشست 
گر بتواند اعضای  خبری گفت، به نظر می رسد او ا
مجمع تشخیص مصلت را قانع کند، می تواند 
قدمی شگرف در راستای به جریان انداختن این 

پرونده برداشته باشد.


